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W sprawach wykupu gruntu i ustanawiania odrębnej 
własności lokali interesanci przyjmowani są w siedzibie 

Spółdzielni w pokoju 16 (I p.), w godz. 1100-1500.

INFORMATOR ŚSM

NUMERY KONT BANKOWYCH

PKO BP I/O Centrum Kielce:
Czynsze: 11 1020 2629 0000 9602 0014 5938

Podstawowy: 30 1020 2629 0000 9002 0009 7972

ING Bank Śląski S.A. O/Kielce:
Bieżący: 86 1050 1416 1000 0022 6977 3814

Bank Spółdzielczy Kielce:
Czynsze: każdy z członków ŚSM posiada swoje 

indywidualne konto wirtualne 

Bieżący: 62 8493 0004 0000 0077 4901 0001

Świętokrzyska Spółdzielnia Mieszkaniowa
ul. Warszawska 155, 25-547 Kielce

e-mail : biuro@ssmkielce.pl
Numery telefonów:

sekretariat: 041-331-10-01, 02
Klub „Uroczysko-Wrzos”: 041-249-58-92

fax: 041-331-92-23

dział księgowości i windykacji
pokój 13, 041-331-10-01 wew. 116
pokój 14, 041-331-10-01 wew. 114

wtorek i czwartek 1100-1700

pokój 2, 041-331-10-01 wew. 126
poniedziałek – piątek 730-1530

sprawy członkowsko-mieszkaniowe
Biuro Obsługi

041-331-10-01 wew. 112

radca prawny
pokój 10, 041-331-10-01 wew. 115

przyjęcia interesantów:
wtorek 1130-1230 i piątek 1000-1100

Zarząd ŚSM informuje, iż począwszy od dnia 3 grudnia 
2007 r. w każdy pierwszy poniedziałek miesiąca 
w godz. 1600-1700 dyżur w ŚSM będzie pełniła 
radna Rady Miasta Kielce – pani Joanna Grzela.

Dyżur członka Rady Nadzorczej:
pierwszy czwartek miesiąca w godz. 1600-1700
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SPIS TREŚCI

Budowa garaży rozpoczęła się 9 października 2008 r. od robót 
ziemnych. Usunięto warstwę humusu, a potem zrealizowano 
wykopy pod fundamenty. Wykonawcą, który prowadził prace 
na zlecenie Świętokrzyskiej Spółdzielni Mieszkaniowej była czę-
stochowska fi rma GB Garaże. Gotowe boksy przyjeżdżały od 
producenta, a potem były mocowane na placu budowy jak klo-
cki Lego. Każdy z nich to żelbetowe pudełko o wymiarach 6 na 
3 metry. Wyposażone są w instalację elektryczną.
Gdy byliśmy na budowie 1 grudnia, trwały prace wykończenio-
we. Układano także płyty ażurowe pomiędzy dwoma rzędami 
garaży.
– Zgodnie z umową prace mają zostać zakończone 15 grudnia, 
a przyszli właściciele mają odebrać garaże do 31 grudnia – tłu-
maczy Sylwester Maciejewski z Działu GZM ŚSM.
W przypadku boksów garażowych znowu popyt przewyższył 
podaż i wielu chętnych odeszło z niczym. Cena garażu z grun-
tem wynosiła 29.535 zł.

pie

Garaże na gwiazdkę
Dwadzieścia trzy nowe boksy garażowe zostaną oddane 
do użytku przy ul. Klonowej. Ich właściciele otrzymają 
klucze praktycznie na gwiazdkę.
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Kontrola lustracyjna or-
ganizacji spółdzielczych, 
w tym także spółdzielni 
mieszkaniowych, ewolu-
uje wraz ze zmieniającym 
się otoczeniem społeczno-
gospodarczym. Postuluje 
się, by miała ona charak-
ter bardziej instruktażo-
wy, doradczy i przychylny 
spółdzielni niż kontrolny. 
Niemniej jednak nadal 
działalność ta polega na 
sprawdzeniu prawidło-
wości funkcjonowania 
spółdzielni pod wzglę-
dem rzetelności, gospo-
darności i legalności, co 
nie wyklucza możliwości 
udzielenia przez lustrato-
ra w trakcie lustracji instruktażu w zakresie badanych zagadnień, 
a także doradzania, w razie zgłoszenia takich potrzeb.
Ocena polustracyjna, ujęta w formie listu polustracyjnego, adresowa-
na jest zarówno do rady  nadzorczej jak i zarządu spółdzielni. Na-
tomiast członkowie spółdzielni z oceną polustracyjną zapoznają się 
na najbliższym walnym zgromadzeniu. Niezależnie od tego członko-
wie spółdzielni mogą zapoznać się z ustaleniami lustracji w siedzibie 
spółdzielni i mają uprawnienia do otrzymania odpisów lub wyciągów 
z protokołu  na swój koszt. Dodatkowo spółdzielnia umożliwia zapo-
znanie się z tymi materiałami na stronie Internetowej.
Świętokrzyska Spółdzielnia Mieszkaniowa poddana została 
w roku bieżącym, w okresie od kwietnia do września, pełnym 
badaniem lustracyjnym, obejmującym lata 2005-2007. Przed-
miotem lustracji były następujące zagadnienia:
– organizacja spółdzielni
– stan prawny gruntów
– sprawy członkowskie
– działalność inwestycyjna
– gospodarka zasobami mieszkaniowymi
– gospodarka remontowa
– gospodarka fi nansowa
– ocena realizacji obowiązków wynikających  z ustawy o spół-

dzielniach mieszkaniowych.
Konkluzją listu polustracyjnego, sporządzonego przez organ 
przeprowadzający lustrację, tj. Związek Rewizyjny Spółdzielni 
Mieszkaniowych RP w Warszawie, było stwierdzenie, że działal-
ność spółdzielni w okresie objętym lustracją prowadzona była 
prawidłowo i w związku z tym Związek nie sformułował wnio-
sków do przedstawienia przez Radę Nadzorczą najbliższemu 
Walnemu Zgromadzeniu Członków. 

Z poważaniem
Mirosław Kędzia

prezes Zarządu ŚSM
Pełny tekst listu prezentowany jest na stronie internetowej ŚSM 
www.ssmkielce.pl

ZDANIEM GOSPODARZA

Problematyka kontroli lustracyjnej została unormowana w art. 
91-93 ustawy – Prawo Spółdzielcze oraz Instrukcji Zebrania 
Ogólnego KRS z 15 grudnia 2006 r. W świetle aktualnych roz-
wiązań prawnych lustracja spółdzielcza przeprowadzana jest 
przez organizacje spółdzielcze, tj. spółdzielcze związki rewizyj-
ne lub Krajową Radę Spółdzielczą dla potrzeb organów samo-
rządowych i członków spółdzielni. Polega ona na sprawdzeniu 
działalności spółdzielni pod względem legalności, rzetelności 
i gospodarności całokształtu jej działalności.
Lustracja nie ma uprawnień do stosowania sankcji nakazowych, 
natomiast ma uprawnienia do formułowania  wniosków po-
lustracyjnych usprawniających  działalność spółdzielni w celu 
ochrony interesu członków-właścicieli i poprawy funkcjonowa-
nia organizacji. Podstawowym zatem zadaniem lustracji jest 
dostarczenie informacji o:
– stopniu realizacji zadań
– słabych stronach organizacji spółdzielni, w tym stwierdzo-

nych zaniedbaniach, nieprawidłowościach i odchyleniach 
od obowiązującego prawa

– przyczynach powstania nieprawidłowości oraz skutkach, 
jakie spowodowały lub mogły spowodować wykryte przez 
kontrolę odchylenia

– postępowaniu prowadzącym do likwidacji wykrytych nie-
prawidłowości oraz sposobie ich eliminacji w przyszłości.

Lustracja winna również pełnić rolę instruktażową, poprzez 
dostarczenie kontrolowanemu informacji o obowiązujących 
normach, w tym przepisów prawa szeroko rozumianego, ich 
interpretacji i zasadach stosowania.
Proces lustracji kończy postępowanie polustracyjne, które 
wdraża organizacja zarządzająca lustrację, może to być zwią-
zek rewizyjny lub Krajowa Rada Spółdzielcza. Postępowanie 
polustracyjne powinno stanowić reasumpcję wyników lustracji 
i w sposób syntetyczny zawierać ocenę badanych zjawisk, omó-
wienie procesów zachodzących w spółdzielni oraz wskazanie 
kierunków i dróg poprawy. Powinno ono także dać w miarę 
pełną informację członkom spółdzielni o stanie ekonomicznym 
i fi nansowym spółdzielni, o jakości gospodarowania i sprawno-
ści zarządzania majątkiem członków-właścicieli.
Najistotniejszym jednak elementem postępowania polustracyj-
nego jest ustosunkowanie się i ocena, czy spółdzielnia działa 
w interesie członków-właścicieli oraz czy działalność spółdzielni 
nie jest zagrożona w najbliżej dającej się przewidzieć przyszło-
ści. W celu postawienia trafnej diagnozy oceny należy prześle-
dzić procesy bieżące i zachodzące po terminie okresu objętego 
lustracją. Wszystko po to, aby ustalić, jak będą skutkowały na 
przyszłą działalność spółdzielni jej dotychczasowe wyniki i de-
cyzje podjęte przez organy samorządowe i zarządcze, tj. przez 
walne zgromadzenie, radę nadzorczą i zarządy spółdzielni.
Lustracja spółdzielni przeprowadzona jest głównie dla członków 
spółdzielni, celem pozyskania przez nich bezstronnych informacji 
o sytuacji ekonomicznej i fi nansowej jednostki a także dla organów 
samorządowych i zarządczych celem wykorzystania dokonanych 
ustaleń w funkcjonowaniu i usprawnieniu działania spółdzielni.  
Członkowie mają prawo aktywnego uczestniczenia w procesie lu-
stracji poprzez organ przedstawicielski – radę nadzorczą.

Kontrola lustracyjna 
w spółdzielni mieszkaniowej
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O tym, że większość spółdzielców pokrywa już 100% kosztów 
budowy mieszkań, świadczyć mogą następujące dane: w 1996 
roku spółdzielczość oddała 23.891 mieszkań, z czego 90% było 
całkowicie sfi nansowane przez spółdzielców. Wśród zasiedla-
jących lokale tzw. członkowie oczekujący stanowili mniejszość. 
Ponad połowę nowych spółdzielczych mieszkań zasiedlili spół-
dzielcy, których staż członkowski był bardzo krótki, związany 
z czasem realizacji konkretnej inwestycji. Zmiana struktury 
fi nansowania wywołała też zmiany w strukturze własności. 
Oddawane nowe lokale to przeważnie lokale należące do ich 
mieszkańców, czy to jako własność hipoteczna, czy własnościo-
we spółdzielcze prawo do lokalu.
Opublikowane przez Główny Urząd Statystyczny informacje 
i opracowania statystyczne dotyczące wyników działalności 
budownictwa lat dziewięćdziesiątych zdecydowanie ułatwi-
ły analizę danych. Otóż, w latach dziewięćdziesiątych w bu-
downictwie dominuje sektor prywatny. Na 100% przychodów 
w przedsiębiorstwach budowlanych 88% przypada na sektor 
prywatny. Skupia on 81% zatrudnionych w tego typu fi rmach. 
Analizując wyniki zauważyć należy, iż sektor prywatny bardziej 
dba o rentowność od sektora publicznego, w którym udział 
kosztu uzyskania przychodu wynosi blisko 99%, podczas gdy 
w sektorze prywatnym – 86%. Sektor prywatny ponadto po-
chwalić się może zdecydowanie korzystniejszymi wskaźnikami 
ekonomicznymi. Nieco większy udział w przychodach z działal-
ności budowlanej, bo ponad 22%, ma sektor publiczny w gru-
pie jednostek budowlanych, w których pracuje więcej niż 20 
osób. W sektorze publicznym przedsiębiorstwa są liczniejsze. 
W sektorze prywatnym zdecydowanie mniejszy jest udział za-
trudnionych na stanowiskach nierobotniczych – 21,4%, gdy 
w sektorze publicznym jest blisko 26%. I w tej strukturze odsta-
je spółdzielczość, która zatrudnia ponad 28% na stanowiskach 
nierobotniczych, podczas gdy w zakładach osób fi zycznych 
ten wskaźnik wynosi raptem 16%. Słabe wyniki ekonomiczne 
zbliżają spółdzielczość raczej do sektora publicznego, zresztą 
niegdyś spółdzielczość zaliczano do tzw. gospodarki uspołecz-
nionej. W roku 1996 na oddanych 56.106 budynków o łącznej 
kubaturze 52.414.103 m3, 56% stanowiły budynki mieszkalne, 
a ich udział w oddanej kubaturze wynosił 58%. Wśród odda-
nych budynków mieszkalnych zdecydowana większość, bo aż 
95%, to budynki jednorodzinne. 
Liczba oddawanych mieszkań w 1996 roku nie była imponu-
jąca – jedynie 60.747 lokali. Budowano przede wszystkim 
w większych ośrodkach miejskich, przede wszystkim w woje-
wództwach: warszawskim, gdańskim, krakowskim, lubelskim, 
poznańskim.

Monika Chmielewska

Kolejny artykuł z cyklu „Spółdzielczość mieszkaniowa na prze-
strzeni dziejów – zasady funkcjonowania, specyfi ka organiza-
cyjna” będą mogli Państwo przeczytać za kwartał

W latach siedemdziesiątych największe nakłady fi nansowe tra-
fi ały do tzw. budownictwa uspołecznionego: spółdzielczego, 
zakładowego, komunalnego. W 1980 roku nakłady inwestycyj-
ne na budownictwo spółdzielcze, zakładowe i komunalne (kwa-
terunkowe) były trzykrotnie wyższe od nakładów na budowni-
ctwo indywidualne. W latach dziewięćdziesiątych te proporcje 
wyraźnie się zmieniły. Obecnie budownictwo mieszkaniowe 
indywidualne stanowi ponad 50%. Trzeba też zauważyć, że 
pod względem źródeł fi nansowania budownictwo spółdzielcze 
należałoby zakwalifi kować jako indywidualne, spółdzielnie bo-
wiem budują niemal wyłącznie za pieniądze swoich członków.
Finansowo nie ma już różnic, czy budujemy u dewelopera czy 
w spółdzielni mieszkaniowej, bowiem nie ma już mieszkań z tzw. 
przydziałów. Różnica w cenie nabycia mieszkania istnieje jednak 
chociażby z uwagi na fakt, iż spółdzielnie mieszkaniowe posia-
dają własne grunty, a deweloperzy muszą je nabyć na wolnym 
rynku, co w znacznym stopniu podnosi koszty inwestycyjne.

Herbata biała 
– gatunek cieszący się 
największym uzna-
niem koneserów.
Powstaje ona z mło-
dych pączków, które 
jeszcze nie zdążyły 
się rozwinąć, a zatem 
wiosną następuje ich 
zbiór.
Nie jest poddawana 
procesowi fermen-
tacji, a jedynie więd-
nięcia i suszenia. 
Uprawiana jest w 
południowo-środko-
wych Chinach.

Herbata ta ma właściwości antymutogenne (przeciwdziała po-
wstawaniu zmian nowotworowych w komórkach) o wiele sil-
niejsze niż znana z tego herbata zielona. Zawarte w niej an-
tyoksydanty pomagają w neutralizowaniu skutków działania 
wolnych rodników.
Znalazła również zastosowanie w przemyśle kosmetycznym, 
głównie jako środek kojący podrażnienia i delikatnie nawilżają-
cy, dodaje skórze blasku i witalności, zapobiega także powsta-
waniu zmarszczek.
Pamiętać należy o właściwym zaparzaniu herbaty białej. Odpo-
wiednia temperatura to 85ºC a czas parzenia ok. 10 min.
Po skosztowaniu świątecznych przysmaków polecam degusta-
cję pysznej herbaty.

mch

PORADY

Spółdzielczość mieszkaniowa na przestrzeni dziejów (II)

Spółdzielnie a prywatny 
rynek mieszkaniowy

4
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– Od kiedy mieszka Pan na Uroczysku?
– Od 28 lat. Do mieszkania przy ul. Orkana wprowadziłem się 
w 1980 roku. Oddano wtedy do użytku wieżowiec i jako pra-
cownik Politechniki otrzymałem w nim mieszkanie.

– To może Pan porównać, jak zmienia się osiedle, jak żyło 
się tu kiedyś, a jak żyje się teraz?
– Na pewno dużo lepiej, choć dochodziliśmy do tego długo i nie 
bez wysiłku. Bywało tak, że trudno było suchą stopą przejść 
przez osiedle. Pamiętam dni bez wody czy elektryczności, sto-
jące windy, nieszczelne okna, zimne kaloryfery... Teraz takie 
problemy prawie nie istnieją. Moim zdaniem warunki życia na 
osiedlu są obecnie znacznie lepsze niż średnie. 

– Co skłoniło Pana do działania w spółdzielni?
– Członkiem RN zostałem w 1995 roku i przepracowałem 
w niej cztery pełne kadencje, a nawet jeszcze troszkę, bo 
wszedłem tam w wyniku wyborów uzupełniających po po-
dziale spółdzielni. Jednak z problemami spółdzielnianymi 
miałem do czynienia od zawsze, gdyż moja żona pracowa-
ła jako inspektor nadzoru w administracji. Wiedziałem więc, 
które drzwi się nie domykają, gdzie stoi woda w piwnicach, 
ile drzew wycięto i gdzie... i tak dalej i dalej. Po początko-
wych oporach i niemałych stresach powoli wciągnąłem się, 
i chyba trochę się przydałem. Teraz to już moje ostatnie pół 
roku w RN.

– Pewnie wiele udało się Panu zrobić przez ten czas?
– Czy wiele, nie wiem. To, co widać, po prostu. Jest oczywiście 
zasługą administracji spółdzielni nie tylko utrzymanie bieżącej 
substancji, ale także rozwój – budowa ścieżek, dróg, elewacje, 
modernizacja sieci wodociągowej, opomiarowanie wody i cie-
pła, słowem to, co dziś mamy. Jest w tym jednak i efekt pracy 
RN. My nie bierzemy bezpośredniego udziału w wykonawstwie, 
ale planujemy, zatwierdzamy, mówimy, co zrobić i za ile. I pil-
nujemy, aby to wszystko zostało wykonane. A z tym różnie by-
wało. Przeżywam już czwartego prezesa. 
Moje ścieżki w RN bywały kręte i strome – raz byłem w „koali-
cji” raz w „opozycji”, raz nawet byłem – tak, tak – prezesem tej 
spółdzielni. Było to w sierpniu i wrześniu 2004 roku w okresie 
od odwołania poprzedniego prezesa do powołania obecnego. 
Stanowisko prezesa nie może być nieobsadzone. Jeśli nie ma 

prezesa, Rada Nadzorcza wybiera na nie kogoś ze swojego gro-
na. Dla mnie była to bardzo ciekawa przygoda.

– Nie wierzę, że za pół roku zaprzestanie Pan pracy w spół-
dzielni. 
– Nie wiem. To zbyt daleka przyszłość. Ze względów statuto-
wych do kolejnej rady kandydować nie mogę, tak jak znaczna 
większość moich kolegów z RN. To będzie, notabene, ciekawe 
doświadczenie, gdyż nowa rada będzie się składać prawie w ca-
łości z nowych członków, którzy przez jakiś czas będą musieli 
od podstaw poznawać specyfi kę tej pracy. 
A przecież u nas wynikiem wyborów często rządzi przypa-
dek. W mojej opinii sytuacją optymalną jest, gdy po każdej 
kadencji wymienia się ok. 30% składu RN. Pozostała więk-
szość, mając odpowiednią wiedzę i doświadczenie, może 
przejąć główny ciężar działania w tym trudnym, przejścio-
wym okresie, gdy nowi członkowie będą się wdrażać do 
pracy. A nie jest to praca łatwa ani wdzięczna. Błędy widzi 
się od razu i to często w skali mocno powiększonej, sukce-
sów nie widzi nikt, gdyż uważa się, że tak właśnie ma być i 
tyle! Szkoda. 

– Dziękujemy za rozmowę

LUDZIE UROCZYSKA

Rada trzyma rękę na pulsie
– To co widać na zewnątrz, to zasługa administracji spół-
dzielni, ale i w jakiejś mierze także Rady Nadzorczej. My 
nie bierzemy bezpośredniego udziału w wykonawstwie, 
ale planujemy, zatwierdzamy, mówimy, co zrobić i za ile. 
I pilnujemy, by to wszystko zostało wykonane – mówi 
dr inż. Andrzej Barwicki, członek Rady Nadzorczej Świę-
tokrzyskiej Spółdzielni Mieszkaniowej.

dr nauk techn. Andrzej Barwicki przez 17 lat był związany 
z Politechniką Świętokrzyską, najpierw jako asystent, a po-
tem jako adiunkt. Potem pracował jako kierownik kontraktu 
w Niemczech. W Polsce prowadził fi rmę zajmującą się opo-
miarowaniem. Obecnie jest nauczycielem w Zespole Szkół 
Mechanicznych przy ul. Jagiellońskiej. Jest żonaty, ma dwóch 
synów.
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Wyniki konkursu
„NAJPIĘKNIEJSZY BALKON 2008”
I miejsce 
– Jacek Majdański (kategoria – duży bal-
kon)
I miejsce 
– Bernardyna Ławicka (kategoria – mały 
balkon)

Klub Osiedlowy „Uroczysko-Wrzos”

24 X 08 uroczy-
ste rozpoczęcie 
roku kultural-
no-oświatowe-
go2008/2009. 
Zespół „Wola-
neczki” z Mo-
rawicy

Wyniki konkursu
„OSIEDLE UROCZYSKO W BARWACH JESIENI” 
Grupa wiekowa-6 l.
I miejsce Julia Słupik
II miejsce Luiza Kwaśniewska
III miejsce Ada Sabat
Grupa wiekowa 7-8 l.
I-II miejsce Kinga Suchodolska
III miejsce Julia Polak
Grupa wiekowa powyżej 9 l.
I miejsce Weronika Gorycka
II miejsce Maria Szmidt
III miejsce Emilia Mikorska

Plastyka 
– dzieci z dy-
plomami

Halloween 
– Studio Języka 
Angielskiego

P o z n a j e m y 
inne zwyczaje 
– zajęcia pla-
styczne – Hal-
loween

„Wolaneczki” 
z gawędziarką 
panią Cecylią 
Korban

Andrzejki

Mikołaj
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rusza 6 stycznia 2008 roku
Po każdych zajęciach rytmicznych będzie można zostawić dziecko w ba-
wialni artystycznej na 35 min. W tym czasie dzieci będą uczestniczyły 
w zajęciach plastycznych, ćwiczeniach manualnych oraz grach i zabawach 
integracyjnych.

Zapraszamy

AWIALNIA
RTYSTYCZNA

ZaproszeniaZaproszenia
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